
آرمان ملی – یاسمین طالقانی: طرح شفافیت مدت 
زیادی است که مطرح شده اما پرونده آن هنوز بسته نشده 
است. »شفافیت« از جمله شعارهای کلیدی و اصلی نمایندگان 
مجلس یازدهم در ایام تبلیغات انتخاباتی و ماه های ابتدایی این 
مجلس بود اما این روزها که آخرین ماه های عمر این مجلس 
سپری می شود همچنان »شفافیت« در اتوبان مجلس و 
مجمع تشخیص در رفت و آمد بوده و خروجی نداشته است. 
3 مهر یود که ابوالفضل ابوترابی، عضو کمیسیون شوراهای 
مجلس شورای اسلامی، گفت: مجمع تشخیص مصلحت 
نظام در نامه اخیر خود به مجلس، قوای مجریه و قضائیه را از 
مصوبه مربوط به طرح شفافیت مستثنی کرد. وی افزود: مجمع 
تشخیص مصلحت نظام پیش از این در بررسی مصوبه مربوط 
به شفافیت، خود و هیات عالی نظارت مجمع را از شفافیت 
مستثنی کرده بود و در نامه اخیرش قوه قضائیه و مجریه را هم 
از این مصوبه مستثنی کرده است. عضو کمیسیون شوراهای 
مجلس اظهار کرد: با این وضعیت تنها قوه مقننه برای شفاف 
شدن باقی می ماند که آن هم از قبل شفاف بود و جلسات 
مجلس به صورت علنی و مستقیم پخش می شود و مردم در 
جریان آن قرار می گیرند و ۲۲۰ نماینده نیز تاکنون داوطلبانه 
اعلام آمادگی کرده اند که رأی شان شفاف باشد و همین مسئله 
نیز انجام می شود. یک روز بعد خبرآنلاین نوشت: »مانع اصلی 
در مسیر شفافیت تنها مجمع تشخیص است؟ نمایندگانی از 
مجلس مانع تصویب نهایی این طرح شده اند؟ موضع هیات 
رئیسه درباره این طرح چیست؟« محمد صالحی دارانی، عضو 
کمیسیون شوراهای مجلس تاکید دارد که مجمع تشخیص 
مانعی بر سر راه تصویب این طرح شده و به خبرگزاری 
خبرآنلاین می گوید؛ »بنده اطلاع ندارم چه کسانی در مجمع 
تشخیص مصلحت نظام مخالف شفافیت هستند چرا که 
نظری که به ما اعلام می گردد این است که شورای عالی نظارت 
این طرح را رد کرده است.« او مانع تراشی برخی نمایندگان 
چون میرسلیم را هم تایید نمی کند و می گوید:»هیات رئیسه 

مخالفتی با شفاف شدن ندارد.«

   وعده بود
غلامرضا نوری قزلچه، نماینده مردم بستان آباد گفت: »در 

مجلسی که با وعده شفافیت و حتی با وعده کتبی شفافیت 
روی کار آمد، غیرشفاف ترین تصمیمات گرفته شد. 3 قانون 
بسیار مهم در مجلس یازدهم وضع شد که با همه آحاد جامعه 
سر و کار داشت. یکی قانون عفاف و حجاب بود، یکی قانون 
صیانت و دیگری قانون جمعیت که بسیار برای جامعه مهم 
بودند و هر سه به صورت اصل هشتاد و پنجی وضع شدند.« 
او در پاسخ به این سوال که آیا قانون یا افرادی یا... مانع شفاف 
بودن مجلس شدند؟ گفت: »به نظرم اشکال از این تصمیمات 
بود. آنقدر این تصمیمات پر اشکال بود که حاضر نبودند آن 
طرح ها را از پشت تریبون به زبان بیاورند و بر ایرادات اساسی 
آن ها باور داشتند. برای اینکه هزینه این طرح ها پرداخت 
نکنند... من نمی خواهم اسم شخص بیاورم اما نقش افراد و 
جایگاه شان در مجلس مشخص است. آنچه باعث شد طرح ها 
علی الخصوص این سه طرح به صورت اصل ۸۵ دربیاید؛ این 
بود که ایرادات بسیار زیادی داشتند و برای فرار از هزینه بیان 
آن ها این اقدام را در پیش گرفتند. فلسفه پخش مستقیم 
روند قانون گذاری اساسا برای این است که مردم در جریان 
وضع قوانین قرار بگیرند و آمادگی ذهنی داشته باشند اما این 
اتفاق نیفتاد.« این نماینده مدعی شد: »بر اساس آنچه که من 
از گفته های رئیس مجمع تشخیص مصحلت نظام خواندم، 
آقای رئیسی با طرح شفافیت قوای سه گانه که طرحی نیم 
بند بوده مخالفت کردند و به رهبری نامه نوشتند. معلوم است 
دولت سر همراهی با موضوع شفافیت ندارد در حالی که این 
طرح به حوزه دولت خیلی کم ورود پیدا کرده بود.« وی در 

واکنش به اینکه »به نظر می رسد برخی نمایندگان با کلیدواژه 
»شفافیت« خصوصا در ایام انتخابات با مردم بازی کردند، به 
نظر شما حالا که مجلس به پایان خود نزدیک شده و سال 
انتخابات است، این نمایندگان چه پاسخی دارند که به مردم 
بگویند؟« اظهار داشت: »این موضوع از اول مجلس مطرح بود و 
حالا به سال چهارم رسیده ولی به نتیجه نرسیده است. اما دلیل 
اینکه می گویم این طرح نمایشی از شفافیت بود برای این است 
که مثلا در این طرح آمده صحن باید شفاف باشد مگر آنکه یک 
تعداد نمایندگان درخواست داده و رای گیری شود که آرا شفاف 
نباشد یا در کمیسیون چند نفری درخواست بدهند آرا شفاف 
نباشد. همچنین در بحث شعب و جلسات هیأت رئیسه ورود 
پیدا نکرده بود. به عنوان مثال، جلسات شعب برای اعتبارنامه 
نمایندگان مهم است اما این طرح به آن ورود نکرده بود. با 
همه استثنائاتی که برای این طرح، مطرح کرده بودند مسیری 
را برای طرح شفافیت قوای سه گانه تعیین کردند که برود و 
برنگردد.  گویی اراده ای برای شفافیت واقعی وجود ندارد. این 

نمایندگان باید به مردم بگویند نخواستیم و نتوانستیم.« 

    واکنش عبدی به اظهارات نوری
پس از آن هم عباس عبدی، روزنامه نگار و تحلیل گر سیاسی 
در واکنش به اظهارات نوری قزلچه در توییتی نوشت: برای 
هر عاقلی روشن بود که نسبت طرفداران وضع موجود با 
شعار شفافیت؛ مثل رابطه جن و بسم ا... است، پس جز کاهش 

شفافیت انتظار دیگری از آنان نبود و نیست. 

نوری قزلچه: طرح شفافیت،»نیم بند« و »نمایشی« بود

سرنوشت غیرشفاف طرح شفافیت!
      عباس عبدی: رابطه تان با شفافیت مثل رابطه جن و بسم ا... است

 با این کد، آخرین وضعیت ماهواره سپاه 
را مشاهده کنید

نیروی  فضایی  فرمانده  جعفرآبادی،  علی  ر  سردا
هوافضای سپاه در گفت وگوی ویژه خبری در رابطه با 
ره  نایی متخصصان هوافضای سپاه در پرتاب ماهوا توا
ره ها  »نور 3«، گفت: کاربردهای مختلفی برای ماهوا
وجود دارد، یکی از کاربردهای یک ماهواره این است 
رتفاع  ند نقش یک دیده بان هوشمند را در ا که می توا
چند  صد کیلومتری ایفا کند. وی درباره آخرین وضعیت 
ماهواره پس از پرتاب، اظهار کرد: کد بین المللی ماهواره 
نور 3 ثبت شده و هم اکنون همه علاقه مندان می توانند 
در اینترنت با کد ۵۷۹۶۲ آخرین وضعیت این ماهواره 
را مشاهده کنند. فرمانده فضایی نیروی هوافضای سپاه 
افزود: وضعیت ماهواره بسیار خوب است و پس از تزریق، 
ماهواره یک و نیم ساعت بعد مجدداً از سمت قطب شمال 
طلوع کرد و طبق الگوریتمی که متخصصان ما قرار داده 
بودند، در کمتر از یک ساعت و نیم، ماهواره کاملًا پایدار 
. این دفعه با سرعت خیلی زیادی  . . شده بود و ان شاءا
این ماهواره به سمت عملیاتی شدن پیش خواهد رفت. 
سردار جعفرآبادی درباره فناوری های استفاده شده در 
ماهواره نور 3، اظهار کرد: دوربین های استفاده شده در 
این ماهواره بسیار بهتر از دوربین ماهواره نور ۲ است و با 
افتخار توسط یک شرکت دانش بنیان داخلی تولید شده 
است. وی ادامه داد: یکی دیگر از فناوری هایی که برای 
اولین بار در ماهواره نور 3 در جمهوری اسلامی استفاده 
شده، پیشران های فضایی است که یک موتورهای بسیار 
حساس فضایی هستند که نیروهایی تولید می کنند که به 
ماهواره اجازه می دهد مدارش را تغییر دهد و مانورمداری 
دهد و از کاهش ارتفاعش جلوگیری کند که این نیز توسط 
متخصصان داخلی با فناوری کاملًا بومی ساخته شده 
است. فرمانده فضایی نیروی هوافضای سپاه پاسداران 
ره بر »قاصد«، خاطرنشان  دامه در خصوص ماهوا در ا
کرد: این سومین پرتاب متوالی موفق ماهواره بر »قاصد« 
بود و به قول فوتبالی ها، این ماهواره بر امروز هت تریک 
فزود: مرحله اول کار آن به وسیله  کرد.جعفرآبادی ا
سوخت مایع است که توسط برادران عزیزمان در وزارت 
دفاع ساخته شده است و موتورهای مرحله دوم و سوم 
موتورهای کاملًا فضایی با سوخت جامد هستند که در 
تحقیقات هوافضای سپاه ساخته شده اند و خوشبختانه در 
هر 3 پرتاب اخیر خیلی موفق عمل کردند و در آینده این 
موتورها، ماهواره های زیادی را به فضا اعزام خواهند کرد. 
فرمانده فضایی نیروی هوافضای سپاه پاسداران همچنین 
به نقش شرکت های دانش بنیان داخلی در ساخت ماهواره 
نور3 اشاره و تأکید کرد: در سال های اخیر شرکت های 
دانش بنیان خیلی خوبی در حوزه فضایی ایجاد شدند و 
رشد کردند و در حال حاضر اغلب زیرسیستم های ماهواره 
نور 3 توسط شرکت های دانش بنیان ساخته شده است. 
سردار جعفرآبادی ادامه داد: مراکز دانشگاهی نیز مشاوره 
خوبی در طراحی آن دادند و خودِ سازمان فضایی نیز در 
تست و تنظیم این ماهواره خیلی به ما کمک کردند و 
ان شاءا... بتوانیم ماهواره های بزرگ تر را با فواصل زمانی 
کوتاه تر ساخته و پرتاب کنیم. وی با اشاره به برنامه های 
آینده این سازمان، اظهار کرد: ماهواره بر »قاصد« که در 
حال حاضر صلاحیت لازم را برای پرتاب ماهواره های 
متعدد پیدا کرده و ما این را در پروسه تولید می بریم و 
ان شاءا... پس از این شاهد خواهیم بود که ماهواره بر قاصد 
با نرخ بیشتری ماهواره های کشور را پرتاب خواهد کرد. 
فرمانده فضایی نیروی هوافضای سپاه پاسداران افزود: 
یک تمرکزمان را نیز بر روی ماهواره بر قائم می گذاریم که 
سال گذشته تست زیرمداری آن انجام شد و از دیتاهای 
به دست آمده اصلاحات و بهینه سازی های لازم روی 
آن انجام می شود و در واقع کم کم ماهواره بر قائم را به 
پرتاب های مداری خواهیم رساند و طبق برنامه ریزی ها تا 
پایان برنامه ۵ ساله هفتم توسعه به پرتاب موفق ماهواره 
در مدار 3۶ هزار کیلومتری دست خواهیم یافت. سردار 
جعفرآبادی در پایان به بیان اهمیت کاربردهای ماهواره 
در جنگ شبکه محور پرداخت و گفت: اگر جنگ های اخیر 
دنیا را ملاحظه کنیم، می بینیم که موفقیت در میدان نبرد 
وابستگی زیادی به استفاده از فناوری های ماهواره دارد 
و از آنجا که فناوری ماهواره ای زیرساخت و محور اصلی 
جنگ شبکه محور است، در حال حاضر نیروهای مسلح 
در تمام کشورهای پیشرو در حال تلاش هستند تا همه 
تجهیزات شان را هدایت پذیر کنند تا از این طریق بتوانند 
به اشِراف خوب از طریق فضا و برقراری ارتباطات خوب 
و همچنین هدایت و فرماندهی نیروها در عمق عملیاتی 

میدان دست یابند. 

آرمان ملی – مطهره شفیعی: »وقتی 
نیان مقیم  یرا توقع داریم در هر شرایطی ا
خارج از کشور تبادل اقتصادی داشته باشند، 
لازمه آن این است که نماینده آنها در مجلس 
حضور داشته باشد و موضوعات مربوط به 
آن ها را دنبال و حل کند.«؛ این جملات 
محمدباقر قالیباف، رئیس  مجلس است. 
وظایف نمایندگان مجلس در قانون فعلی به 
نحوی است که جایگاهی برای حل و فصل 
مشکل ایرانیان خارج کشور تعیین نشده است 
و امور آنها از طریق سفارتخانه های کشورمان 
و نهادهایی مانند شورای ایرانیان خارج از 
کشور بررسی می شود. فراکسیون ایرانیان 
خارج کشور هم در مجلس دهم تشکیل 
شد که بر اساس اطلاعات مندرج در سایت 
مجلس یازدهم 4۵ نماینده عضو آن هستند 
اما علیرضا سلیمی، نماینده مجلس دهم در 
زمان فعالیت این مجلس خبر داده بود که 1۰۰ 
نماینده به عضویت این فراکسیون درآمده اند. 
بنابراین در مجلس یازدهم تعداد اعضای 
فراکسیون به کمتر از نصف اعضای عضو در 
مجلس دهم کاهش پیدا کرده که شاید نشان 
از بی انگیزگی بهارستان نشینان به مشکلات 

ایرانیان خارج کشور باشد!

    بی میلی نمایندگان 
اکنون این سوال مطرح است که چرا 
قالیباف به رغم بی انگیزه بودن نمایندگان 
مجلس، موضوع حضور نماینده از ایرانیان 
خارج کشور در مجلس سخن گفته است؟ 
برخی این گمانه را مطرح کردند که او از هم 
اکنون در اندیشه جذب رای برای انتخابات 
نیان  یرا ریاست جمهوری 14۰4 است و ا
خارج کشور برخلاف انتخابات مجلس، از حق 
رای دادن در آن انتخابات برخوردار هستند. 
قالیباف پیش از این هم برای تحقق این هدف 
تلاش کرده بود و به نحوی با توجه به ایرانیان 
خارج کشور سعی کرد نظر مثبت آنها نسبت 

به خود را جلب کند چنانکه سایت فرارو 
در خرداد سال ۹۲ نوشت: »جمع کثیری از 
هموطنان ایرانی مقیم خارج از کشور با صدور 
بیانیه مشترکی حمایت خود را از کاندیداتوری 
دکتر محمدباقر قالیباف در یازدهمین دوره 
انتخابات ریاست جمهوری اعلام کردند.« 
در این بیانیه آمده بود: »از منظرشهروندان 
ایرانی مقیم خارج از کشور ـ که نسبت به 
آینده کشور و عزت و سربلندی نام ایران 
در جهان دغدغه مند هستیم ـ با احترام به 
همه داوطلبان محترم، آقای دکتر محمدباقر 
قالیباف را دارای ویژگی های یاد شده برای 
ریاست قوه مجریه می بینیم و از هموطنان 
عزیز در داخل و خارج استدعا داریم ضمن 
حضور حماسی و مشارکت حداکثری در پای 
صندوق های رای، با انتخاب ایشان گامی بلند 
در مسیر اعتلای ایران اسلامی و گره گشایی 
از مشکلات کشور بردارند.« پس از انتخابات 

ریاست جمهوری 14۰۰ محمدباقر قالیباف 
هم در محیط شخصی خودش در فضای 
مجازی نوشت: »بسیاری از هموطنان عزیزمان 
در سراسر دنیا با وجود توهین های بی شرمانه، 
رفتار های غیر انسانی و حتی تهاجم فیزیکی 
برخی افراد وطن فروش در انتخابات شرکت 
کردند. به شجاعت و غیرت و حمیت شما برای 
دفاع از ایران سرافراز و سر خم نکردن شما در 

برابر تهدید ها و دشمنی ها افتخار می کنیم.«

   حواشی خارج از مرزها
نباید فراموش کرد که حواشی زیادی برای 
قالیباف در موضوعات خارج ایجاد شده بود. 
به عنوان نمونه در تابستان سال 13۹4 نیز 
شایعاتی درباره اختلاس ۸ هزار میلیاردی 
لیاس قالیباف و فرار وی به لندن منتشر  ا
شده بود که همان زمان هم مشخص شد پسر 
شهردار وقت تهران نه بازداشت و نه احضار 

شده بود و نه اصلا به لندن فرار کرده بود. یا 
بار دیگر با انتشار تصویری ادعایی را درباره 
اسحاق قالیباف مطرح کرده و نوشتند: او 
با ۸۰۰میلیون دلار به ملبورن رفته است! 
صراط نیوز هم در مقطعی نوشت: »آنچه قابل 
تامل است اینکه یکی از فرزندان قالیباف در 
خارج از کشور تحصیل  کرده است. اسحاق 
قالیباف، پسر دوم شهردار تهران در استرالیا 
تحصیل کرده است.« تحصیل فرزند قالیباف 
در خارج کشور هم از سوی برخی رسانه ها 
مطرح شد: » یکی از فرزندان قالیباف در 
خارج از کشور تحصیل کرده است. اسحاق 
قالیباف پسر دوم شهردار تهران در استرالیا 
تحصیل کرده است. به نظر می رسد قالیباف 
پیش از آنکه دست پیش را گرفته و خواستار 
انتشار لیست اموال شود، بهتر است مشخص 
کند از نظر خود او، پسرش که در استرالیا 
تحصیل کرده در گروه ۹۶درصدی هاست یا 4 
درصدی ها؟« اما بیش از همه خرید سیسمونی 
برای نوه قالیباف از کشوری دیگر بود. فروردین 
سال گذشته خبرآنلاین نوشت: »وحید اشتری 
از چهره های جریان عدالتخواه با انتشار چند 
تصویر نوشت »خانواده آقای قالیباف برای 
خرید سیسمونی به استانبول رفته اند. چند تا 
از مسافران استانبول یک سری فیلم و عکس از 
یک خانواده چادری )در پروازهای ترکیه خیلی 
مرسوم نیست( فرستاده اند که امروز به خاطر 
حجم بالای بار با متصدی کانتر به مشکل 
خورده اند و بعد با رفتار عوامل هواپیمایی 
معلوم شده از خانواده مسئولین اند. ظاهرا 
خانواده آقای قالیباف بوده اند. همسر ایشان 
سرکار خانم زهرا مشیر را شناخته اند. یک زوج 
جوان هم با ایشان بوده که یا پسر و عروس شان 
یا دختر و دامادشان بوده اند. ظاهر حجم بالای 
باری که از ترکیه می آورده اند، کالسکه و کیف 
نوزاد و تخت تاشوی کودک و امثالهم بوده 
است. یعنی برای خرید سیسمونی به ترکیه 

رفته بودند.« 
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گــــزارش

بعضی ها می خواهند مردم را به هم بریزند
امام جمعه موقت تهران با اشاره به هفته وحدت گفت: 
بدون وحدت نمی شود زنده بود، وحدت همان ولایت و 
امامت است و رمز وحدت این است که زیر یک پرچم باشیم 
و پرچمدار را قبول داشته باشیم؛ پس پرچم وحدت امت 
اسلامی امام لازم دارد. حجت الاسلام والمسلمین کاظم 
صدیقی با بیان اینکه آنچه در درجه اول وحدت را به هم 
می زند شیطان است، خاطرنشان کرد: قرآن شیطان را 
مبدا اختلافات و تفرقه معرفی می کند. خطیب نماز جمعه 
این هفته تهران با بیان اینکه دنیای استکبار یعنی آمریکا، 
شیطان بزرگ است و منشا تفرقه انگلیس خبیث است، 
تصریح کرد: آمریکا و انگلیس ایجاد جنگ می کنند و مرزها 
را با شیطنت خود تعیین کرده و گاهی کشورهای کوچکی 
را برای زمینه سازی جدایی مسلمانان ایجاد می کنند که این 
مرزها منشأ اختلاف می شود. وی همچنین با اشاره به تاثیرات 
منفی ایجاد شایعات و بدبینی ها علیه یکدیگر در کشور گفت: 
بعضی ها می خواهند مردم را به هم بریزند و ناامنی روانی 
برای جامعه اسلامی به وجود آورند و موجب سلب اعتماد از 
مسئولین شوند و این اقدامات محبتی را که باعث انسجام در 

جامعه می شود را از بین می برد. 

خبـــــر

ذره بین

پیشنهاد انتخاباتی رئیس مجلس: ایرانیان خارج کشور در مجلس نماینده داشته باشند!

چشمقالیبافبهرای1404»اونورآبیها«
   حواشی خارجی آقای رئیس در اذهان هست

 ناگفته هایی از دستگیری
عبدالمالک ریگی

 شاهد بیش از ۱۲۰ سرباز ناتو در 
داخل هواپیما بودیم

امیر عظیمی، فرمانده منطقه پدافند هوایی 
شمال غرب ارتش در گفت وگویی به بیان 
نکاتی درباره تفکیک این نیرو از نیروی هوایی 
ارتش، ماجرای دستگیری عبدالمالک ریگی، 
توانایی نیروی پدافند هوایی و... پرداخته 

است. 
پدافند  نیروی  که  هستیم  شاهد   
هوایی ارتش به عنوان یک نیروی 
تازه تشکیل یافته و نوپا توانسته 
افتخارات بسیاری را کسب کند. 
لطفا به این موفقیت ها اشاره کنید 
و بفرمائید که رمز دستیابی به این 

موفقیت ها چیست؟
نیروی پدافند هوایی ارتش به عنوان 
دومین نیروی ارتش جمهوری اسلامی 
ایران یک نیروی جوان و نوپا میان نیروهای 
چهارگانه ارتش به شمار می رود. قدمت این 
نیرو به 14 یا 1۵ سال می رسد و در این 14 
سال توانسته است ظرفیت ها، پتانسیل ها و 
توانمندی های خود را در حوزه  ماموریتی به 
منصه ظهور برساند. اگر بخواهیم مصداقی 
از این موفقیت ها را به محضر ملت شریف 
و بزرگ ایران اسلامی بیان کنیم باید به 
کشف، شناسایی و نشاندن هواپیمای حامل 
ریگی  عبدالمالک  بین المللی  تروریست 
اشاره کنیم. این ماموریت یک عملیات 
بی نظیر در سطح جهان بود که با همکاری 
وزارت اطلاعات و نیروی هوایی با محوریت 
پدافند هوایی انجام شد. اهمیت ماموریت 
دستگیری عبدالمالک ریگی اینجاست که 
پدافند هوایی توانست هواپیمای حامل او را از 
میان یکصد فروند هواپیما که به طور همزمان 
در آسمان در حال پرواز بودند، شناسایی 
کرده و با هدایت پروازی توانست این هواپیما 
را تشخیص داده و با اطمینان خاطر به زمین 
بنشاند. کشف، شناسایی و نشاندن اجباری 
هواپیمای ایساف متعلق به کشورهای ناتو که 
می خواست در نقش هواپیمای مسافربری از 
آسمان جمهوری اسلامی ایران بدون مجوز 
عبور کند که بعد از تشخیص و نشاندن این 
هواپیما، شاهد بیش از 1۲۰ سرباز کشورهای 
ناتو از جمله کشور آمریکا در داخل هواپیما 
بودیم که بعد از عذرخواهی و اخذ مجوزهای 
لازم اجازه  پرواز به آن داده شد. کشف و 
جلوگیری از ورود هواپیمای حامل مسئولان 
عالی رتبه  کشورهای اروپایی، آسیای شرقی و 
آسیای غربی بودیم که می خواستند با قلدری 
بدون اخذ مجوزها و رعایت قوانین هوانوردی 
از آسمان جمهوری اسلامی ایران عبور کنند 
که توسط پدافند هوایی جلوگیری شد و پس 
از اخذ مجوزهای لازم اجازه  ورود به فضای 
کشور جمهوری اسلامی ایران داده شد. در 
نهایت در اثر دلاورمردی ها، هوشیاری ها 
و وجود چشمان تیزبین پدافند هوایی در 
سال 13۹۵ آسمان کشور جمهوری اسلامی 
ایران از طریق سازمان بین المللی هوانوردی 
به عنوان امن ترین آسمان جهان معرفی شد 
که در طول عمر صد ساله  این سازمان سابقه 
نداشت که آسمان یک کشور از طریق این 
سازمان به عنوان امن ترین آسمان معرفی 

شود. 
  منطقه پدافند هوایی شمال غرب 
۹گانه  مناطق  از  یکی  ارتش 
چه  منطقه  این  است.  پدافندی 
۹گانه  مناطق  بین  در  اهمیتی 
پدافندی دارد و از کدام جوانب حائز 

اهمیت است؟
آسمان منطقه  پدافند هوایی شمال غرب 
به عنوان دروازه  هوایی کشورهای اروپایی 
است و ایجاب می کند که آسمان منطقه  
شمال غرب که در اختیار منطقه  پدافند 
هوایی شمال غرب هست، تردد، ترافیک و 
ترانزیت هوایی بسیار بالایی داشته باشد. 
به نحوی که امروزه در طول ۲4 ساعت 
شاهد هدایت پروازی و رصد بیش از ۹۰۰ 
پرواز عبوری بر فراز این منطقه توسط شبکه  
یکپارچه پدافند هوایی هستیم. منطقه 
پدافند هوایی شمال غرب ماموریت دفاع از 
آسمان منطقه شمال غرب را برعهده دارد 
که آسمان استان های آذربایجان شرقی، 
آذربایجان غربی، اردبیل و بخش های کثیری 
از شمال استان های زنجان و کردستان را 
تحت حفظ و حراست خود دارد. درخصوص 
هدایت پروازی می خواهم یک کار مقایسه ای 
انجام بدهم. ما تا پایان جنگ تحمیلی در 
شمال غرب ایران یک منطقه پدافندی 
همانند آنچه امروز به عنوان منطقه پدافند 
شمال غرب می شناسیم، نداشتیم بلکه یک 
رادار داشتیم که در گروه تبریز مستقر بود. 
این رادار از رادارهای خرید از خارج بود ولی 
امروز ما در منطقه پدافند هوایی شمال غرب 
بیش از 1۰ رادار را مستقر کرده ایم که همگی 
آن ها به دست جوانان متعهد و متخصص 
کشورمان طراحی و ساخته شده است. نکته 
دیگری که باید اضافه کنم، این است که 
برد رادارهای ما که خارجی هم بودند تا 
پایان جنگ تحمیلی بیش از ۲۰۰ - 3۰۰ 
کیلومتر نبود ولی امروز برد رادارهای ما که 
در سطح کشور و منطقه پدافند شمال غرب 
گسترش یافته اند به بیش از 3 هزار کیلومتر 

رسیده است. 

 خالص سازی
 به دنبال بالاتر از 

قالیباف است

خالص سازی بحث روز سیاست است. فعال 
سیاسی گفت: طرفداران خالص سازی به دنبال بالاتر 
از قالیباف هستند. رسول منتجب نیا افزود: اینکه 
مجلس را انقلابی فرض کنیم، کدام اقدام مجلس 
یازدهم انقلابی است؟ انقلاب بودن یعنی چه؟ با شعار 
دادن مجلس انقلابی می شود؟ چند درصد نمایندگان 
فعلی مجلس سابقه انقلابی دارند؟ در مجلس یازدهم 
همه چیز اتفاق افتاده، مواردی که تصور آن را هم 
نمی کردیم در این مجلس اتفاق افتاد، در حقیقت 
تصور نمی کردیم یک نماینده تا این اندازه از مردم 

فاصله بگیرد. 

تنش بین ایران 
و آمریکا  رفع 
نخواهد شد

رحمان قهرمان پور، تحلیلگر سیاست خارجی در پاسخ به این سوال 
که وزیر امور خارجه در مصاحبه با رسانه ژاپنی، از طرح پیشنهاد این 
کشور برای انجام مذاکرات بین ایران و کشورهای غربی جهت رفع 
تحریم ها خبر داد و در گذشته هم از روی میز بودن طرح سطان عمان 
صحبت کردند تحلیل شما از ارائه پیشنهاد کشورهای تسهیل گر برای 
آغاز دور جدید گفت وگوها و مذاکرات چیست، گفت: به نظر می رسد 
اگر حرف های آقای امیرعبداللهیان را مبنا قرار دهیم در واقع از شواهد 
و قرائن چنین برمی آید که ایران خیلی موافق توافق موقت یا نانوشته 
نیست. موضع آقای امیرعبداللهیان این بود که توافق موقتی در کار 
نیست و بحث سپتامبر ۲۰۲۲ مورد بحث است. تنش بین ایران و آمریکا 

هیچ وقت رفع نخواهد شد.


